



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، 23 – 27 آذار/مارس 2024

ورشة عمل بشأن تنفيذ اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية

الثلاثاء، 26 آذار/مارس 2024، 13:15 – 14:45 - الصالة رقم 4 من مركز جنيف الدولي للمؤتمرات

ورشة عمل منظمة بالتعاون مع منظمة حظر الأسلحة الكيميائية

مذكرة توضيحية

بالرغم من دخول اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية حيّز التنفيذ منذ أكثر من 25 عاماً، فإن التنفيذ يختلف اختلافاً كبيراً بين المناطق والمناطق دون الإقليمية والدول الأطراف. تشير العديد من الدول الأطراف إلى ظروفها الفريدة، ومحدودية التجارة في المواد الكيميائية السامة، والافتقار إلى صناعة كيميائية هامة، باعتبارها أسباباً لعدم اعتبار تنفيذ اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية أولوية تشريعية أو سياسية وطنية. ومع ذلك، لا يزال نقص التوعية سبباً يتم الاستشهاد به بشكل متكرر. وتهدد ثغرات التنفيذ هذه بتقويض الإطار القانوني الذي تسعى الاتفاقية إلى إنشائه، بالإضافة إلى ذلك، لا يريد أي بلد أن يكون الحلقة الأضعف في السلسلة. وتجدر الإشارة إلى أن التطبيق القوي لاتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية على الصعيد الوطني ليس سوى الخطوة الأولى في إنشاء شبكات قوية تحمي السكان من سوء الاستخدام. ولذلك تؤدي الدعوة دوراً حاسماً في تبديد هذه المفاهيم الخاطئة، مع التأكيد على أن كل دولة تتحمل مسؤولية المساهمة في عالم خال من الأسلحة الكيميائية.

واعتمد العديد من الدول الأطراف تشريعات تنفيذية لاتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية، مع امتثال 128 منها امتثالاً كاملاً، و33 منها جزئياً، و32 دولة لم تعتمد بعد أي تدابير. وتترك الثغرات في التنفيذ الباب مفتوحاً أمام الانتهاكات المحتملة، لا سيما في هذا السياق الذي يزداد اضطراباً وعنفاً حيث يمكن أن تحدث إساءة استخدام المواد الكيميائية التي يسهل الوصول إليها من جانب الدول والجهات الفاعلة من غير الدول على حد سواء عندما لا ترد أطر تشريعية للتخفيف من المخاطر غير المسبوقة الناجمة عن التكنولوجيا المتطورة. إن تنفيذ اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية لا يقتصر على أنه أداة أساسية لمنع إساءة استخدام المواد الكيميائية السامة. كما يسلط الضوء على الخطوات الشاملة لمقاضاة مرتكبي الانتهاكات، ويساهم كذلك في إنشاء شبكة أمان عالمية فعالة ضد الأسلحة الكيميائية، لا سيما في ما يتعلق بالجهات الفاعلة العنيفة من غير الدول والجرمين.



ويعتبر الرصد والاتصال المستمران من خلال التواصل مع جميع الجهات الفاعلة المعنية في الدولة طرف أمرين أساسيين لمعالجة هذه المسألة. وبما أن العديد من الدول الأطراف التي ليس لديها تشريعات وطنية شاملة لديها بالفعل مشاريع قوانين في انتظار الموافقة عليها، فإن التركيز ينصب الآن على زيادة توعية البرلمانين بضرورة النهوض بهذه التشريعات واعتمادها وتنفيذها. وفي هذا السياق، يجري تنظيم ورشة العمل هذه بهدف تعزيز فهم أهمية اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية في النهوض بالسلم والأمن في العالم.

الأهداف

تهدف الفعالية إلى:

- التأكيد على الدور الحاسم الذي تؤديه البرلمانات في التنفيذ الفعال لاتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية من أجل المساهمة في السلم والأمن العالميين والمجالات الأخرى ذات الصلة؛
 - زيادة التوعية بالتباينات القائمة في تنفيذ اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية في ما بين الولايات والمناطق، مع التركيز على معالجة الثغرات في التوعية والتشريعات والامتثال.
 - معالجة المفاهيم الخاطئة المحتملة بشأن اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية؛
 - إظهار الصلات الرئيسية بين تنفيذ اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية والتصدي لعودة ظهور الأسلحة الكيميائية وما يتصل بها من تهديدات تشكلها الجهات الفاعلة من غير الدول؛
 - استكشاف السبل التي يمكن بها للبرلمانين المساهمة في ضمان الاستجابة للتحديات الناشئة؛
 - إتاحة فرصة للتواصل وإجراء نقاشات مفتوحة لتشجيع التعاون وتبادل الأفكار بين البرلمانين والخبراء والجهات المعنية.
- وستتألف ورشة العمل من ثلاثة أجزاء رئيسية هي:

1. عرض عن "لم لا تزال اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية ذات أهمية كبيرة للسلم والأمن العالميين"
2. نقاش حول دور البرلمانين في مناصرة التنفيذ الوطني لاتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية: نحو السلم والأمن والتنمية
3. جلسة تفاعلية بشأن منع عودة ظهور الأسلحة الكيميائية



- (1) هل ترد مجالات محددة داخل الإطار التشريعي الوطني القائم تعتقدون أنها تتطلب اهتماماً إضافياً أو تعديلات لتحسين معالجة الطبيعة المتطورة لتهديدات الأسلحة الكيميائية؟ (مثل التنمية، والاعتبارات البيئية، وما إلى ذلك)
 - (2) من وجهة نظركم، ما هي التحديات التي تروها في التصدي بفعالية للتهديدات التي تشكلها الجهات الفاعلة من غير الدول في ما يتعلق بالأسلحة الكيميائية؟
 - (3) في دوركم كبرلمانيين، كيف يمكن تعزيز التدابير التشريعية لضمان التنفيذ القوي لاتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية داخل بلدكم وعلى الصعيد الدولي؟
 - (4) في رأيكم، ما هو الدور الذي يمكن أن تؤديه الرقابة البرلمانية في ضمان أن يظل البلد يقظاً ومستجيباً للتحديات الناشئة المتعلقة بالأسلحة الكيميائية؟
 - (5) من تجربتكم، ما هي الاعتبارات والأولويات الرئيسية التي ينبغي للبرلمانيين وضعها في الاعتبار أثناء الدعوة إلى اتخاذ تدابير لمنع عودة ظهور الأسلحة الكيميائية والتصدي للتهديدات من الجهات الفاعلة من غير الدول؟
- وستشمل هذه الفعالية ترجمة فورية باللغتين الإنجليزية والفرنسية. سيتم توفير وجبات خفيفة ومرطبات.



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

148th IPU Assembly

Geneva, 23–27 March 2024

Workshop on the Implementation of the Chemical Weapons Convention

Tuesday, 26 March 2024, 13:15 – 14:45 - Room 4 of the CICC

Workshop organized in cooperation with the Organisation for the Prohibition of Chemical Weapons (OPCW)

Concept note

Despite the Chemical Weapons Convention (CWC) entering into force more than 25 years ago, implementation varies greatly between regions, subregions, and individual State Parties. Many States Parties refer to their unique circumstances, limited trade in toxic chemicals and lack of significant chemical industry, as reasons for the implementation of the CWC not being seen as a national legislative or policy priority. However, lack of awareness remains a frequently cited reason. These implementation gaps risk undermining the legal framework that the Convention seeks to establish, additionally, no country wants to be the weakest link in the chain. It must be stated that strong application of the CWC nationally is only the first step in creating strong networks that protect populations from misuses. Advocacy therefore plays a crucial role in dispelling these misconceptions, emphasizing that every nation has a responsibility to contribute to a world free from chemical weapons.

Many State Parties have adopted CWC implementing legislation, with 128 fully compliant, 33 partially, and 32 yet to adopt any measures. Gaps in implementation leave the door open for potential abuses, especially in this increasingly turbulent and violent context where misuses of readily accessible chemical materials by States and non-states actors alike could occur where legislative frameworks are not in place to mitigate unprecedented risks from evolving technology. Implementation of the CWC not only serve as a vital tool in preventing the misuse of toxic chemicals. It also highlights comprehensive steps to prosecute violations, further contributing to an effective global safety net against chemical weapons, particularly with respect to violent non-state actors and criminals.

Sustained monitoring and liaising through outreach with all relevant stakeholders in the State Party is key to addressing this issue. Since many of the States Parties without comprehensive national legislation already have draft laws pending approval, the focus now is on sensitising parliamentarians on the need to advance and adopt such legislation as well as implement it. It is within this context that this workshop is being organised, with the aim of enhancing the understanding of the importance of the CWC in advancing peace and security in the world.

Objectives

The event aims to:

- emphasize the critical role that parliaments play in the effective implementation of the CWC towards contributing to global peace, security, and other relevant areas;
- raise awareness on existing variations in CWC implementation among states and regions, with a focus on addressing gaps in awareness, legislation, and compliance.
- address potential misconceptions about the CWC;
- show key linkages between implementing the CWC and addressing the re-emergence of chemical weapons and related threats posed by non-State actors;
- explore ways in which parliamentarians can contribute to ensuring responsiveness to emerging challenges;
- provide an opportunity for networking and open floor discussions to encourage collaboration and exchange of ideas among parliamentarians, experts, and stakeholders.

E

#IPU148

The workshop will consist of three main parts:

1. Presentation on Why the Chemical Weapons Convention remains highly relevant for global peace and security”

2. Discussion on Parliamentarians' Role in Championing CWC National Implementation: towards peace, security, and development

3. Interactive Session on Preventing the re-emergence of chemical weapons

- 1) Are there specific areas within the existing national legislative framework that you think require additional attention or amendments to better address the evolving nature of chemical weapons threats? (e.g. development, environmental considerations, etc.)
- 2) From your perspective, what challenges do you see in effectively addressing the threats posed by non-State actors regarding chemical weapons?
- 3) In your role as parliamentarians, how can legislative measures be strengthened to ensure robust implementation of the CWC within your country and internationally?
- 4) In your opinion, what role can parliamentary oversight play in ensuring that the country remains vigilant and responsive to emerging challenges related to chemical weapons?
- 5) From your experience, what are the key considerations and priorities that parliamentarians should keep in mind while advocating for measures to prevent the re-emergence of chemical weapons and address threats from non-State actors?

This event will include simultaneous interpretation in English and French. Light snacks and refreshments will be provided.